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Commissie voor Economie, 
Consumentenbescherming en 

Digitalisering 

Commission de l'Économie, de la 
Protection des consommateurs et de 

la Digitalisation 
 

van 

 

WOENSDAG 12 MAART 2025 

 
Voormiddag 

 
______ 

 

 

du 

 

MERCREDI 12 MARS 2025 

 
Matin 

 
______ 

 
 
Le développement des questions commence à 10 h 38. La réunion est présidée par M. Roberto D'Amico. 
De behandeling van de vragen vangt aan om 10.38 uur. De vergadering wordt voorgezeten door de heer 
Roberto D'Amico. 
 

01 Questions jointes de 

- Marie Meunier à Eléonore Simonet (Classes moyennes, Indépendants et PME) sur "L'assouplissement 
de la réglementation des heures d’ouverture" (56002613C) 
- Annik Van den Bosch à Eléonore Simonet (Classes moyennes, Indépendants et PME) sur "La volonté 
du gouvernement d'assouplir la réglementation sur les heures d'ouverture" (56003458C) 

01 Samengevoegde vragen van 

- Marie Meunier aan Eléonore Simonet (Middenstand, Zelfstandigen en Kmo's) over "De versoepeling 
van de regelgeving inzake openingsuren" (56002613C) 
- Annik Van den Bosch aan Eléonore Simonet (Middenstand, Zelfstandigen en Kmo's) over "De wil van 
de regering om de regelgeving over de openingsuren te versoepelen" (56003458C) 
 

01.01  Marie Meunier (PS): Madame la ministre, je suis vraiment très 

heureuse d'être la première députée à vous poser une question dans 
cette commission. 
 
Il y a deux semaines, au sein de cette commission de l'Économie, nous 
avons appris que l'accord de gouvernement transmis par le greffe de la 
Chambre et discuté en plénière lors du vote de confiance n'était en fait 
pas le bon. Des modifications substantielles, telles que l'abaissement 
de l'obligation scolaire à trois ans, avaient disparu dans la version cor-
rigée. Une telle situation pose un problème de transparence mais aussi 
un problème de confiance. 
 
Une autre modification substantielle repérée concerne l'assouplisse-
ment de la réglementation sur les heures d'ouverture dans les com-
merces. Dans la supernote qui a fuité, il était question d'assouplir la 
réglementation sur les heures d'ouverture, mais aussi de supprimer 
l'interdiction du travail du dimanche. 
 
Dans la première version de l'accord de gouvernement – autrement dit 
celle adoptée à l'issue du vote de confiance –, il est uniquement ques-
tion d'assouplir la réglementation sur les heures d'ouverture mais pas 
de supprimer l'interdiction du travail le dimanche. En revanche, dans la 
deuxième version de l'accord, qui a été transmise après le vote de con-
fiance, il est toujours question d'assouplir la réglementation sur les 
heures d'ouverture, mais bien de supprimer le jour de fermeture obliga-
toire prévu par la loi. Or, madame la ministre, les indépendants et leurs 
représentants – que ce soit l'Union des Classes Moyennes, l'UNIZO ou 
encore le Syndicat Neutre pour Indépendants – ne veulent pas d'un tel 

01.01  Marie Meunier (PS): In de 

nieuwe versie van het regeerak-
koord staat dat de regelgeving in-
zake openingsuren van winkels ver-
soepeld zal worden. In de supernota 
was er sprake van dat plan, maar 
ook van de afschaffing van het ver-
bod op zondagsarbeid. In de eerste 
versie van het akkoord was er 
sprake van een versoepeling van de 
regelgeving inzake openingsuren. 
In de tweede versie is er sprake van 
het afschaffen van de wettelijke ver-
plichte sluitingsdag. 
 
De vertegenwoordigers van de zelf-
standigen zijn geen voorstander van 
een versoepeling of een afschaffing 
van de verplichte sluitingsdag, om-
dat dat geen impact zal hebben op 
de rentabiliteit, het evenwicht tus-
sen werk en privéleven zal versto-
ren en de concurrentiepositie van 
de grote ketens zal versterken.  
 
Welke versie van het regeerakkoord 
is geldig? Zal de regering de 
openingsuren verruimen, zodat 
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assouplissement ni, a fortiori, d'une telle suppression du jour de ferme-
ture obligatoire. 
 
Ils avancent plusieurs arguments à cet égard. Tout d'abord, cette sup-
pression ne répond pas à une demande des commerçants et n'aura 
aucune incidence sur la rentabilité, parce qu'on sait que le portefeuille 
des consommateurs n'est pas extensible. En outre, cette mesure mettra 
à mal l'équilibre entre vie professionnelle et vie privée et va accroître la 
position concurrentielle des grandes enseignes au détriment des petits 
commerces. 
 
Dès lors, madame la ministre, premièrement, quelle est la bonne ver-
sion de l'accord de gouvernement sur laquelle il existe un consensus 
entre les partis de l'Arizona? 
 
J'entends que la réglementation des heures d'ouverture va être assou-
plie. De quel assouplissement s'agit-il concrètement? Le gouvernement 
entend-il permettre aux commerces d'ouvrir plus tôt le matin ou plus tard 
le soir? 
 
Le gouvernement a-t-il conclu un accord pour supprimer l'obligation du 
repos hebdomadaire? 
 
Deuxièmement, pourquoi vouloir assouplir la réglementation des 
heures d'ouverture et supprimer le repos hebdomadaire alors que la 
majorité des commerçants s'y opposent? 
 
Enfin, pouvez-vous confirmer que les commerçants et leurs représen-
tants seront dûment consultés lors de l'élaboration de la réforme? 
 

winkels vroeger kunnen openen en 
later kunnen sluiten? Is er in de 
regering een akkoord over de 
afschaffing van de zondagsrust? 
Waarom wil men die veranderingen 
doorvoeren, terwijl de handelaars 
ertegen gekant zijn? Bevestigt u dat 
er overleg gepland is? 
 

01.02  Annik Van den Bosch (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, ik 

heet u welkom in onze commissie.  
 
Moeten winkels ook echt open zijn op zondag? Moet de regelgeving 
over de openingsuren versoepeld worden? Die vraag zorgt voor debat 
in de samenleving, maar in het regeerakkoord is de knoop doorgehakt: 
de regering wil de regelgeving over de openingsuren versoepelen. 
 
Enerzijds is het Neutraal Syndicaat voor Zelfstandigen (NSZ) veeleer 
tegen die maatregel, omdat de omzet van handelaars niet zal verhogen 
door ruimere openingsuren. Elke consument kan zijn euro immers maar 
één keer uitgeven. De omzet die handelaars normaal op een zaterdag 
boeken, zal nu gespreid worden over zaterdag en zondag. Volgens het 
NSZ zullen extra koopzondagen dus niet leiden tot extra inkomsten. Bo-
vendien zou die maatregel vooral de grote ketens ten goede komen, 
terwijl kleine handelaars nu al moeite hebben om de concurrentie met 
die grote spelers aan te gaan. 
 
Ook de vertegenwoordigers van de werknemers zijn tegen de maatre-
gel, omdat de flexibiliteit in de sector nog zal toenemen. Volgens de 
vakbonden zijn werkdruk en slechte arbeidsomstandigheden nu al een 
terugkerend probleem in de sector. Een uitbreiding van de openings-
uren zal de situatie alleen maar verergeren. Het personeel, dat in veel 
winkels nu al niet volstaat, zal over een meer uitgespreide tijdspanne 
worden ingezet, waardoor er uiteindelijk nog minder medewerkers te-
gelijkertijd in de winkel zullen staan, terwijl het werk wel hetzelfde blijft. 
Dat stellen we nu al heel duidelijk vast in de winkels van Delhaize.  
 

01.02  Annik Van den Bosch 

(PVDA-PTB): Le gouvernement 
souhaite assouplir la réglementa-
tion sur les heures d'ouverture. Le 
Syndicat Neutre pour Indépendants 
y est plutôt opposé, parce que le 
chiffre d'affaires des commerçants 
n'augmentera pas. Il sera simple-
ment réparti sur l'ensemble du 
week-end. La mesure devrait sur-
tout profiter aux grandes chaînes. 
Selon les syndicats, la flexibilité, la 
charge de travail et les mauvaises 
conditions de travail ne feront que 
s'aggraver. Comeos, le représen-
tant de la grande distribution, est, 
quant à lui, favorable à cet assou-
plissement. 
 
Pourquoi souhaitez-vous un tel as-
souplissement? En quoi consistera-
t-il concrètement? Confirmez-vous 
que cette mesure renforcera la com-
pétitivité des grandes chaînes? 
Écouterez-vous attentivement les 
objections des organisations de pe-
tits indépendants et des syndicats? 
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Anderzijds is Comeos, de vertegenwoordiger van de grote distributie-
ketens, voorstander van deze versoepeling.  
 
Waarom wil u de regelgeving over de openingsuren versoepelen, terwijl 
maar een minderheid voorstander is en een meerderheid van werkne-
mers en kleine handelaars tegen? 
 
Hebt u al concrete details over hoe de versoepeling eruit zal zien? 
 
Bevestigt u dat die maatregel de concurrentiepositie van de grote ke-
tens ten opzichte van de kleine handelaars zal versterken? 
 
Bent u van plan om de organisaties van kleine zelfstandigen en de ver-
tegenwoordigers van de werknemers te ontmoeten om naar hun stand-
punten en bezwaren te luisteren? 
 

01.03  Eléonore Simonet, ministre: Madame Meunier, madame Van 

den Bosch, je vous remercie pour votre accueil ainsi que pour vos ques-
tions touchant un enjeu important pour les commerçants de notre pays.  
 
En évoquant l’assouplissement des règles en matière d’heures d’ouver-
ture, l'objectif du gouvernement est de moderniser un cadre législatif qui 
ne reflète plus toujours les réalités économiques et commerciales ac-
tuelles. 
 
Aujourd’hui, le commerçant en ligne bénéficie d’une flexibilité bien plus 
large que les commerces physiques, ce qui crée des distorsions de con-
currence. Il est donc légitime de s’interroger sur l’adéquation de notre 
réglementation et sur la manière de l’adapter aux nouvelles attentes des 
consommateurs et des commerçants. Notre objectif n’est pas d’imposer 
une réforme qui irait à l’encontre des intérêts des commerçants, mais 
bien d’ouvrir un débat sur l’opportunité de simplifier et de rendre plus 
cohérente la réglementation actuelle. 
 

01.03 Minister Eléonore Simonet: 

De grotere flexibiliteit van de online-
handel in vergelijking met de fysieke 
handel leidt tot concurrentieverval-
sing. De regering wil de wetgeving, 
die niet langer de commerciële rea-
liteit weerspiegelt, moderniseren en 
aanpassen aan de verwachtingen 
van de consument. 
 
In plaats van een hervorming op te 
leggen, willen we een debat op 
gang brengen over de vereenvoudi-
ging en coherentie van de regelge-
ving. 
 

In dit stadium werd nog geen enkele concrete beslissing genomen. Het 
regeerakkoord vermeldt een versoepeling, wat de weg vrijmaakt voor 
een denkoefening over verschillende aspecten, met name eerst een 
vereenvoudiging van de bestaande regels en vervolgens een verduide-
lijking van de talrijke uitzonderingen en misschien zelfs een aanpassing 
van de openingsuren om beter tegemoet te komen aan de huidige be-
hoeften. Die elementen moeten echter nog besproken worden met de 
vertegenwoordigers van de sector. 
 
Wat uw derde vraag betreft, dat maakt deel uit van de ideeën die ook 
onderzocht kunnen worden, maar het is belangrijk te herhalen dat veel 
winkeliers in de praktijk nu niet gebruikmaken van de momenteel maxi-
maal toegestane openingsuren. We hebben dus niet de intentie om rui-
mere openingstijden op te leggen, wel om meer flexibiliteit te bieden aan 
wie dat wenst. 
 

L'accord de gouvernement prévoit 
un assouplissement. Aucune déci-
sion concrète n'a encore été prise, 
mais on pourrait envisager une sim-
plification des règles en concerta-
tion avec les représentants du sec-
teur. L'objectif n'est pas d'imposer 
des heures d'ouverture élargies, 
mais d'offrir une plus grande flexibi-
lité à quiconque le souhaite. 
 

Concernant l'obligation de repos hebdomadaire, je tiens à vous rappeler 
que la loi actuelle prévoit déjà que chaque commerçant peut choisir li-
brement son jour de repos hebdomadaire. Cela signifie que l'ouverture 
le dimanche est déjà possible dans de nombreux cas. La suppression 
du jour de fermeture obligatoire sera prévue en concertation avec les 
acteurs concernés dans le cadre de l'assouplissement de la réglemen-
tation en matière d'heures d'ouverture. Et ce, toujours dans le but de 
garantir des réponses adéquates tout en s'inscrivant dans une logique 

De wet stipuleert nu al dat de han-
delaar zijn wekelijkse rustdag kan 
kiezen. Hij kan zijn zaak dus op zon-
dag openen. De afschaffing van de 
verplichte sluitingsdag zal het voor-
werp uitmaken van overleg met de 
stakeholders, opdat hun levenskwa-
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économique viable.  
 
En résumé, nous sommes au début d'un processus de réflexion et de 
concertation. Il est essentiel, comme je l'ai déjà dit, de moderniser notre 
cadre législatif tout en veillant à préserver cet équilibre entre flexibilité, 
compétitivité et qualité de vie des commerçants.  
 

liteit gevrijwaard wordt en er ade-
quate antwoorden geboden worden 
op het stuk van de economische 
haalbaarheid. We staan aan het be-
gin van die gedachteoefening en 
van het overleg daaromtrent.  
 

We gaan dus pragmatisch te werk. We doen dat ook in dialoog. 
 

 

01.04  Marie Meunier (PS): Merci, madame la ministre, pour vos ré-

ponses.  
 
Vous me rassurez en disant que tout cela se fera en concertation avec 
les représentants et les commerçants, via une concertation sociale. Par 
contre, je vous invite tout de même à relire la seconde version de l'ac-
cord de gouvernement, qui a été transmise après le vote de confiance. 
En effet, il y est mentionné que la réglementation sur les heures d'ou-
verture sera assouplie, mais également que le jour de fermeture obliga-
toire sera supprimé.  
 
Vous nous expliquez que la concertation va seulement commencer, 
mais, selon cette version de l'accord de gouvernement, la situation se-
rait plus avancée que cela. Nous y serons attentifs.  
 

01.04  Marie Meunier (PS): Het 

door u aangekondigde overleg met 
de handelaars is geruststellend, 
maar de tweede versie van het re-
geerakkoord, dat na de vertrou-
wensstemming werd meegedeeld, 
lijkt al wat meer uitgewerkt te zijn. 
Daarin is er sprake van een versoe-
peling van de reglementering inzake 
de openingsuren en een afschaffing 
van de verplichte sluitingsdag.  
 

01.05  Annik Van den Bosch (PVDA-PTB): Bedankt voor uw antwoor-

den, mevrouw de minister.  
 
Ik kom uit de retailsector en ik kan u verzekeren dat meer flexibiliteit tot 
minder kwaliteit leidt. Het leidt tot meer klachten van het cliënteel, dat 
uiteindelijk andere oorden zal opzoeken. Dat komt de inkomsten van de 
handelaars niet ten goede.  
 
Raad eens wie die rekening zal krijgen gepresenteerd? De consument 
of de werknemers? Ik begrijp dat de consument centraal staat, die op 
elk moment van de dag, nacht, week en het weekend moet kunnen con-
sumeren. Aan de andere kant van die consumptielijn staan echter men-
sen die daarvoor heel hun leven overhoop moeten gooien. Zij werken 
al in een van de slechtst betaalde sectoren van België. Moeten we met 
hen geen rekening houden? Of zijn zij geen consumenten?  
 

01.05  Annik Van den Bosch 

(PVDA-PTB): Mon expérience dans 
le secteur du commerce de détail 
m'a appris qu'une augmentation de 
la flexibilité se traduit par une baisse 
de la qualité. Il faut également tenir 
compte du personnel dans l'un des 
secteurs les moins rémunérateurs 
de notre pays. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

 

Le président: Mme Verkeyn a demandé la transformation de la ques-
tion n° 56002780C en question écrite.  
 

De voorzitter: Vraag 
nr. 56002780C van mevrouw Ver-
keyn wordt omgezet in een schrifte-
lijke vraag. 
 

02 Samengevoegde vragen van 

- Charlotte Verkeyn aan Eléonore Simonet (Middenstand, Zelfstandigen en Kmo's) over "De verhoging 
van de bijdrage aan de Orde van Architecten" (56002781C) 
- Alain Yzermans aan Eléonore Simonet (Middenstand, Zelfstandigen en Kmo's) over "De toestand bij 
de Vlaamse Raad van de Orde van Architecten" (56003199C) 
- Charlotte Verkeyn aan Eléonore Simonet (Middenstand, Zelfstandigen en Kmo's) over "De malaise bij 
de Orde van Architecten" (56003220C) 

02 Questions jointes de 

- Charlotte Verkeyn à Eléonore Simonet (Classes moyennes, Indépendants et PME) sur "L'augmentation 
des cotisations demandées par l'Ordre des Architectes" (56002781C) 
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- Alain Yzermans à Eléonore Simonet (Classes moyennes, Indépendants et PME) sur "La situation au 
Vlaamse Raad van de Orde van Architecten" (56003199C) 
- Charlotte Verkeyn à Eléonore Simonet (Classes moyennes, Indépendants et PME) sur "Le malaise au 
sein de l'Ordre des Architectes" (56003220C) 
 

02.01  Charlotte Verkeyn (N-VA): Mevrouw de minister, er zijn grote 

problemen bij de Orde van Architecten. Het begon allemaal met de 
verhoging van de bijdrage voor de Orde. Meer dan 3.450 architecten 
hebben zich daartegen verzet en hebben daarvoor een petitie 
ondertekend. Dat was het begin van een algemene malaise die bij de 
Orde van Architecten aan het licht kwam. Blijkbaar is het daar 
hommeles en is het echt tijd om in te grijpen. 
 
Op dit moment is het zo dat de federale overheid de begroting van de 
Orde van Architecten dient goed te keuren. Uw voorganger heeft de 
begroting voor 2025 evenwel niet willen goedkeuren. 
 
Recent was er ook een brief van de Franstalige vleugel van de Orde 
van Architecten, waarin men het vertrouwen in de voorzitter opzegt. 
Men heeft het over malversaties en zelfs over fraude, over het laten 
verdwijnen van geld, over het totaal disfunctioneren van de Orde van 
Architecten. 
 
Ik heb in de krant gelezen dat u al een eerste gesprek hebt gehad en 
dat u de stemming op 28 maart zou afwachten, maar het ziet ernaar uit 
dat die stemming helemaal niet goed zal verlopen. 
 
Mevrouw de minister, wat is uw plan van aanpak? Wat zult u doen nu 
de Orde van Architecten helemaal platligt en niet functioneert? Ik denk 
dat het belangrijk is dat u ingrijpt. Wij weten allemaal dat het beroep van 
architect onder druk staat. Het is essentieel dat de Orde van Architecten 
goed werkt. Het is belangrijk dat zeker jonge architecten een beroep op 
de Orde kunnen doen. 
 
Mevrouw de minister, hoe ziet u dat? Hoe ziet u de toekomst van de 
Orde van Architecten, nu het daar helemaal de spuigaten uitloopt? 
 

02.01  Charlotte Verkeyn (N-VA): 

L'Ordre des Architectes connaît de 
gros problèmes. Le malaise a  
commencé lorsque la cotisation a 
été majorée et que 3 450 archi-
tectes s'y sont opposés par le biais 
d'une pétition. C'est pourquoi le pré-
cédent ministre n'a pas voulu ap-
prouver le budget de l'Ordre des Ar-
chitectes pour 2025. Récemment, la 
partie francophone de l'Ordre a re-
tiré sa confiance dans le président. 
On dénonce des malversations et 
même des pratiques frauduleuses. 
La profession d'architecte est déjà 
sous pression et il est essentiel, 
dans un tel contexte, que l'Ordre 
des Architectes fonctionne correcte-
ment. 
 
Comment comptez-vous remédier à 
ces problèmes? 
 

02.02  Alain Yzermans (Vooruit): Mevrouw de minister, het is belangrijk 

dat een orgaan als de Orde van Architecten op een goede manier zijn 
huishouden runt. Met zijn petitie stuurde Netwerk Architecten Vlaande-
ren er ook al aan op om de bijdrageverhoging aan te pakken. Het ge-
rommel in de architectenwereld gaat alleen maar voort, zeker aan 
Vlaamse zijde. Het gaat zo'n beetje van de regen in de drup.  
 
Er werd bij het parket ook een klacht ingediend voor vermeende mal-
versaties en fraude, maar dat moet nog worden onderzocht. Er is een 
motie van wantrouwen en Mensura heeft na een doorlichting een ver-
nietigend rapport afgeleverd. Daarin wordt melding gemaakt van een 
toxische werksfeer, zeer slechte welzijnsscores en een hyperconflictu-
euze situatie. De onveilige werksfeer heeft de motivatie op de dienst 
doen verdwijnen. Er is ook sprake van belangenvermenging, aangezien 
een aantal mensen in de raad van bestuur zich bezighouden met ope-
rationele taken, wat dus geen behoorlijk management is. Het is echt 
nodig om nu stappen te ondernemen. U bent op de hoogte van het wan-
beheer, maar de datum waarnaar u hebt verwezen, lijkt wel nog veraf. 
 
Welke maatregelen kunnen in afwachting worden genomen? Klopt het 
dat de verhoging van de bijdrage op tafel ligt? 

02.02  Alain Yzermans (Vooruit): 

Les remous au sein du secteur de 
l'architecture ne font que s'amplifier, 
en particulier du côté flamand. Une 
plainte a été déposée au parquet 
pour fraude et malversations présu-
mées. Une motion de méfiance a 
également été déposée et, à la suite 
d'un audit, Mensura a remis un rap-
port dévastateur sur l'ambiance de 
travail. Le calme doit être rétabli 
d'urgence, car l'Ordre joue égale-
ment un rôle important dans la défi-
nition des règles en matière de 
stages et dans l'évaluation des 
jeunes architectes. 
 
Quelles mesures comptez-vous 
prendre? 
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Er moet orde op zaken worden gesteld in het belang van de transpa-
rantie, de goede organisatie en het behoud van de kerntaken binnen de 
Orde van Architecten. Dat kwaliteitsorgaan heeft immers ook een be-
langrijke functie op het vlak van de bepaling van de stageregels en de 
beoordeling van jonge architecten. De Orde moet behoorlijk kunnen 
functioneren. De Vooruitfractie stelt zich daar dus vragen bij. 
 

02.03 Minister Eléonore Simonet: Mevrouw Verkeyn, mijnheer Yzer-

mans, wat het rapport van Mensura betreft, ben ik als voogdijminister 
van de Orde van Architecten net als jullie bezorgd over de moeilijke 
situatie waarin de Orde zich bevindt. 
 
Ik heb het rapport van Mensura, dat tot stand is gekomen op aandringen 
van mijn voorganger, met de nodige aandacht geanalyseerd. Mijn rege-
ringscommissaris heeft mij ervan op de hoogte gebracht dat hij bij het 
parket aangifte heeft gedaan tegen een gemandateerde van de Orde 
wegens vermoedens van fiscale fraude. Tot vandaag heeft hij nog geen 
informatie gekregen over het gevolg dat daaraan gegeven zal worden. 
 
Ondertussen heb ik ook kennisgenomen van het feit dat door een aantal 
mandatarissen een motie van wantrouwen werd ingediend tegen de 
voorzitter van de Orde. 
 
Wat de genomen maatregelen betreft, kan ik u verzekeren dat ik de 
situatie van dichtbij opvolg via mijn regeringscommissaris. De Orde 
heeft een crisismanager aangesteld, die iedere twee weken mijn rege-
ringscommissaris op de hoogte brengt van zijn werkzaamheden. 
 
Ondertussen heb ik de voorzitter en de plaatsvervangende voorzitter 
reeds ontvangen op mijn kabinet. Ik heb recent een koninklijk besluit 
ondertekend dat voorziet in een plafonnering van de zitpenningen bin-
nen de Orde. Dat besluit werd gisteren gepubliceerd in het Belgisch 
Staatsblad. 
 
Verder heeft de Nationale Raad van de Orde van Architecten mij een 
voorstel voorgelegd voor de begroting en de ledenbijdrage voor 2025. 
Ik kan u meedelen dat de ledenbijdrage al vele jaren niet verhoogd 
werd, en zelfs niet geïndexeerd, met uitzondering van een verhoging 
met 25 euro in 2023. De stijgende kosten voor personeel, onderhoud 
en de huur van gebouwen zijn sowieso parameters waarmee rekening 
gehouden moet worden. 
 
Het bedrag van de bijdrage waarover wordt gesproken, namelijk 
600 euro, is niet wat de Orde heeft voorgesteld. Op dat vlak kan ik u wel 
geruststellen.  
 
Wat de volgende stappen betreft, zie ik erop toe dat de maatregelen die 
door Mensura werden voorgesteld zonder uitstel worden uitgevoerd. Ik 
verwacht dat er op zeer korte termijn een plan wordt voorgesteld en 
geïmplementeerd dat voorziet in het verbeteren van het management 
en de organisatie van de Orde om tegemoet te komen aan de huidige 
bezorgdheden.  
 
De Orde van Architecten is een autonoom orgaan. Aangezien de 
meeste gemandateerden via interne verkiezingen zijn benoemd, ligt het 
aan hen om te oordelen of ze het vertrouwen in bepaalde collega's al 
dan niet behouden. Onder die omstandigheden wacht ik de uitkomst 

02.03  Eléonore Simonet, ministre: 

Comme vous, je suis préoccupée 
par la situation difficile que connaît 
l'Ordre des Architectes. J'ai analysé 
le rapport Mensura et mon commis-
saire du gouvernement a déposé 
une dénonciation au parquet contre 
un mandataire de l'Ordre suspecté 
de fraude fiscale. Entre-temps, plu-
sieurs mandataires ont également 
déposé une motion de méfiance 
contre le président. 
 
L'Ordre a désigné un gestionnaire 
de crise qui informe mon commis-
saire du gouvernement tous les 
quinze jours. J'ai également reçu le 
président et le vice-président à mon 
cabinet. Il y a peu, j'ai instauré par 
arrêté royal un plafond sur les jetons 
de présence des mandataires de 
l'Ordre des Architectes. 
 
Par ailleurs, l'Ordre m'a transmis 
une proposition de budget et de co-
tisation pour 2025. La cotisation des 
membres n'a pas augmenté depuis 
de nombreuses années et elle n'a 
même pas été indexée. Il faut en 
tout cas tenir compte de l'augmen-
tation des coûts. Je veillerai égale-
ment à ce que les mesures de Men-
sura soient mises en œuvre sans 
délai. J'attends également à très 
brève échéance un plan pour une 
meilleure gestion et une meilleure 
organisation. 
 
L'Ordre des Architectes est un or-
gane autonome composé de man-
dataires élus. J'attends le résultat 
de la motion de méfiance avant de 
me prononcer sur d'éventuelles me-
sures complémentaires. Je n'ap-
prouverai un budget que moyennant 
des garanties de fonctionnement 
optimal de l'organisme. J'attends 
également une plus grande transpa-
rence, notamment grâce à la publi-
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van de ingediende motie van wantrouwen af. Als er geen oplossing 
komt, zal ik bekijken welke bijkomende maatregelen ik binnen de gren-
zen van mijn voogdij kan nemen. Als voogdijminister van de Orde van 
Architecten zal ik een begroting pas goedkeuren zodra er voldoende 
garanties zijn dat de ledenbijdragen van de architecten optimaal worden 
aangewend binnen een orgaan dat functioneert zoals men van een pu-
bliekrechtelijke beroepscorporatie mag verwachten. 
 
Transparantie binnen een publiekrechtelijke beroepscorporatie is uiter-
aard van groot belang. In dat kader verwacht ik onder meer dat de jaar-
verslagen van de Orde steeds worden gepubliceerd met alle kerncijfers. 
Als er door de sector voorstellen worden geformuleerd voor een opti-
malisering van de structuur van de Orde, dan zal ik die uiteraard met de 
nodige aandacht bekijken. Mijn focus ligt op het toezien dat de Orde 
naar behoren functioneert. Ik dank u voor uw vragen over dit belangrijke 
onderwerp.  
 

cation de rapports annuels conte-
nant des chiffres clés. Enfin, je suis 
ouverte à toute proposition du sec-
teur. 
 

02.04  Charlotte Verkeyn (N-VA): Dank u wel, mevrouw de minister. Ik 

dank u eerst en vooral omdat u het duidelijke standpunt inneemt dat u 
onze bezorgdheden deelt. Het beroep van architect is in 2025 niet iets 
om mee te lachen. Ook stagiairs kloppen vaak lange uren en ontvangen 
niet het loon dat men doorgaans verwacht. 
 
Ze hebben er dus alle belang bij dat er een sterke Orde is die opkomt 
voor hun belangen en niet voor de belangen van enkelingen die toeval-
lig in die Orde zitten. Ik hoor graag dat u daar echt streng op zult toezien. 
De Orde functioneert intern misschien wel autonoom, maar ze is wel 
degelijk onderworpen aan federale regelgeving en staat onder uw con-
trole. 
 
Daarom hebben wij ook de vraag gesteld of het, naar analogie van an-
dere beroepsorganisaties of ordes, nodig is om na te gaan of er struc-
turele maatregelen moeten worden getroffen, zodat een dergelijke situ-
atie, die nu moet worden opgelost door een crisismanager of het wel-
zijnsplatform, zich in de toekomst niet meer herhaalt. 
 
Voor ons is het immers van belang dat het beroep van architect wordt 
geherwaardeerd. Het beroep staat onder druk. Dat is zowel van belang 
voor mensen die bouwen als voor de aannemers, onze economie en 
vooral onze architecten zelf. Zij moeten kunnen rekenen op een sterke 
Orde, die hun belangen verdedigt, zodat we niet meer in een dergelijke 
crisis verzeilen. De crisis zal wellicht in de komende weken, maanden 
en misschien zelfs jaren niet opgelost raken. Ik dank u alvast, omdat u 
uw sterke schouders daaronder wilt zetten. 
 
Wij hebben gisteren het verslag van Mensura nog opgevraagd, zodat 
wij de zaak in de gaten kunnen houden en eventueel mee kunnen na-
denken over mogelijkheden tot een structureel betere aanpak. 
 

02.04  Charlotte Verkeyn (N-VA): 

Le métier d'architecte n'est pas 
simple. En outre, les stagiaires tra-
vaillent souvent sans compter leurs 
heures et ne reçoivent pas le salaire 
généralement attendu. Ils ont tout 
intérêt à ce que l'Ordre soit fort. Il 
s'agit d'une organisation autonome, 
néanmoins soumise à la réglemen-
tation fédérale. Des mesures struc-
turelles doivent être prises si néces-
saire, car le métier d'architecte doit 
être revalorisé. Hier, j'ai également 
demandé le rapport de Mensura afin 
que nous puissions mener une ré-
flexion sur une approche structu-
relle. 
 

02.05  Alain Yzermans (Vooruit): Het gebrek aan transparantie en oor-

deelkundig management leidt tot een sfeer van wantrouwen in de orga-
nisatie. Mevrouw de minister, ik hoor in uw antwoord dat u heel kort op 
de bal speelt. Het is belangrijk om dat als een goede huisvader te blijven 
doen. 
 
Ik hoop ook dat we op de hoogte worden gehouden van de remedi-
erende trajecten die u nu opstart, met een aantal randvoorwaarden die 
u zelf hebt gesteld. Het beroep is eerbaar en het gaat om een edele 

02.05  Alain Yzermans (Vooruit): 

Le manque de transparence et une 
gestion peu rigoureuse entraînent 
un climat de méfiance dans l'organi-
sation. Je suis heureux de constater 
que vous réagissez avec diligence. 
J'espère que nous serons tenus in-
formés des trajets de remédiation. 
La profession d'architecte mérite 
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kunst. Architectuur is belangrijk voor de ontwikkeling van onze maat-
schappij. Architecten spelen een belangrijke rol, ook voor onze econo-
mie en uiteraard in de bouwkunst. Zij moeten een beroep kunnen doen 
op een deontologisch verantwoord orgaan. De oefening die nu gebeurt 
en alle bijkomende onderzoeken moeten leiden tot een Orde die er 
staat, die goed georganiseerd is en die op een goede manier werkt. 
 

notre respect. Les architectes doi-
vent pouvoir s'adresser à un organe 
responsable en matière de déonto-
logie. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Vraag van Reccino Van Lommel aan Eléonore Simonet (Middenstand, Zelfstandigen en Kmo's) over 

"De problemen van de kmo’s" (56003202C) 

03 Question de Reccino Van Lommel à Eléonore Simonet (Classes moyennes, Indépendants et PME) 

sur "Les problèmes des PME" (56003202C) 
 

03.01  Reccino Van Lommel (VB): Mevrouw de minister, ook bij uw 

voorganger heb ik al meermaals mijn bezorgdheid geuit over de toe-
stand van de kmo's in ons land. 70 % van de bedrijven in ons land zijn 
kmo's. Dat is een aanzienlijke groep. Een derde daarvan kampt op dit 
moment met financiële problemen. 
 
Er zijn heel wat crisissen geweest: de energiecrisis, de inflatie, de kos-
ten die niet altijd doorgerekend kunnen worden enzovoort. Voor heel 
wat kmo’s is het risico dan ook reëel dat ze het hoofd niet boven water 
kunnen houden. De faillissementscijfers zitten in stijgende lijn, specifiek 
in de bouwsector, die het bijzonder moeilijk heeft. Nu de hypothecaire 
rente is gestegen, zijn mensen minder geneigd om een huis te kopen of 
te renoveren, en dat laat zich uiteraard voelen in de bouwsector. 
 
Er zijn nog andere problemen waarmee de sector te kampen heeft. 
Denk bijvoorbeeld aan de Europese regelgeving of rapporteringsver-
plichtingen, zoals de EU Pay Transparency Directive. Uit een peiling 
blijkt dat maar liefst 68 % van de kmo’s niet op de hoogte is dat ze daar 
binnenkort aan zullen moeten voldoen. Ook artificiële intelligentie (AI) 
zal in de toekomst een belangrijke bijdrage leveren aan onze economie, 
zodat de productiviteitscijfers op peil kunnen blijven. We zien echter dat 
veel kleinere kmo's zich niet bewust zijn dat AI van groot belang zou 
kunnen worden. 
 
Mevrouw de minister, uw regeerakkoord maakt gewag van een kmo-
plan. Welke maatregelen wilt u treffen om het ondernemingsklimaat 
specifiek voor de kmo's te verbeteren? 
 
Welke administratieve verplichtingen kunnen voor die bedrijven vereen-
voudigd of zelfs afgeschaft worden? Hoe kunnen kmo's zich conforme-
ren aan de Europese regelgeving die op hen afkomt? In welke mate 
kunt u begeleiding of ondersteuning bieden? 
 
Ziet u mogelijkheden om ervoor te zorgen dat kmo's gemakkelijker kun-
nen deelnemen aan overheidsopdrachten? Kan dat op de een of andere 
manier gefaciliteerd worden? 
 
Tot slot, AI roept heel veel vragen op bij de kmo's, zeker bij de kleine 
bedrijven. Hoe kan daaraan worden tegemoetgekomen? 
 

03.01  Reccino Van Lommel (VB): 

Ce n'est pas la première fois que je 
souligne la précarité d’un tiers des 
PME belges. Après les diverses 
crises que nous avons traversées, 
le risque de faillite est réel pour ces 
entreprises, en particulier dans le 
secteur de la construction. À cela 
s'ajoutent d'autres problèmes, tels 
que la réglementation européenne 
et les obligations de rapportage, 
dont les PME ne semblent parfois 
même pas avoir conscience. 
 
Quelles mesures le plan PME an-
noncé dans l'accord de gouverne-
ment contient-il? Entrevoyez-vous 
des possibilités de simplification ad-
ministrative? Envisagez-vous des 
manières d'aider les PME à se con-
former à la réglementation euro-
péenne? Comment encourager les 
PME à concourir pour les marchés 
publics? Comment aider les PME à 
ne pas rater le train de l'IA? 
 

03.02 Minister Eléonore Simonet: Mijnheer Van Lommel, de federale 

regering zet zich volledig in voor de ondersteuning van kmo's en micro-

03.02  Eléonore Simonet, ministre: 

Le gouvernement développe un 
plan PME ayant comme priorités la 
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ondernemingen, die essentieel zijn voor onze economie. Daarom ont-
wikkelen we een kmo-plan met het oog op de administratieve vereen-
voudiging, de vermindering van de kosten en de verbetering van het 
ondernemingsklimaat. In dat plan, dat in overleg met alle regeringsle-
den wordt uitgewerkt en afgestemd is op de Europese prioriteiten, zal 
bijzondere aandacht worden besteed aan startups en de toepassing 
van het Think Small First-principe. De concrete maatregelen zullen 
eerst in de regering worden besproken, vooraleer ze worden bekend-
gemaakt. 
 
De vereenvoudiging van de administratieve rompslomp blijft een abso-
lute prioriteit. Naast de vereenvoudigingen die al in het regeerakkoord 
zijn opgenomen, werken wij samen met de Hoge Raad voor de Zelf-
standigen en de KMO om de maatregelen die moeten worden genomen 
te actualiseren en te prioriteren, in overeenstemming met de Europese 
initiatieven inzake vereenvoudiging. 
 
We zijn ons ook volledig bewust van de uitdagingen die de nieuwe Eu-
ropese regelgevingen voor de kmo's met zich meebrengen. Om de ad-
ministratieve lasten te verlichten en de wetgeving aan te passen aan 
hun realiteit hebben we aan onze vertegenwoordiger bij het SME-net-
werk van de EU gevraagd om zijn werk bij de Europese Commissie en 
het platform Ready for the Future te intensiveren. Het doel is om de 
maatregelen te signaleren die een bijzondere impact hebben op de 
kmo's en de regelgevingen te evalueren die kunnen worden vereenvou-
digd. De SMET (Single Market Enforcement Taskforce) speelt ook een 
sleutelrol om de goede werking van de interne markt te waarborgen en 
de activiteiten van kmo's te faciliteren. Er zullen informatiecampagnes 
worden opgezet, met name over de verplichtingen die voortvloeien uit 
de CSRD (Corporate Sustainability Reporting Directive). 
 
De toegang van kmo's tot overheidsopdrachten is een ander belangrijk 
werkgebied. Er werden al hervormingen doorgevoerd, met name de 
vermindering of de schrapping van zekerheden, de automatische vrij-
gave van waarborgen, de veralgemening van voorschotten en de invoe-
ring van een vergoeding voor de offertes die een intellectueel of creatief 
werk vereisen. 
 
Er werd ook een hervorming van de betaaltermijn aangenomen, met 
één enkele betaaltermijn van 30 dagen. Die nieuwe regels zijn van 
kracht sinds 1 januari 2025 en een herevaluatie is voorzien om de im-
pact op de participatie van kmo's te meten. 
 
We hebben ook het charter over de toegang van kmo's tot overheids-
opdrachten onderworpen aan een update, met een betere monitoring 
van de statistieken, wat ons zal toelaten om vanaf 2025 een quasi vol-
ledig beeld te hebben van hun participatie. 
 
Wat artificiële intelligentie betreft, heb ik benadrukt dat we de kmo's 
moeten begeleiden, in het bijzonder de kleinste, die vaak de middelen 
en de expertise missen. Een van de prioriteiten bestaat erin om het be-
grip te verbeteren van de concrete toepassingen van AI. Er zullen prak-
tische gidsen en een informatiecampagne voor kmo's worden opgezet, 
in samenwerking met de minister van Digitalisering en van Modernise-
ring van de Overheid. We zullen ook onze samenwerking met de be-
roepsorganisaties versterken, die de beste gesprekpartners van de 
kmo's zijn. Tot slot volgen we de implementatie van de Europese veror-
dening inzake AI van nabij op, die met name in AI regulatory sandboxes 

simplification administrative, la ré-
duction des coûts et l'amélioration 
du climat entrepreneurial. Les me-
sures concrètes seront d'abord dis-
cutées au sein du gouvernement 
avant d'être rendues publiques. 
 
La simplification administrative 
demeure une priorité absolue et 
nous poursuivons les efforts dans 
ce domaine, en collaboration avec 
le secteur. En raison de l'adoption 
de nouvelles réglementations 
européennes, les PME sont 
effectivement amenées à relever 
des défis. C'est la raison pour 
laquelle nous avons demandé à 
notre représentant au sein du 
réseau PME de signaler toute 
réglementation ayant une incidence 
sur les PME et d'examiner la 
possibilité de la simplifier à leur 
mesure. Le groupe de travail sur le 
respect de l'application des règles 
du marché unique joue également 
un rôle clé à cet égard. Des 
campagnes d'information seront 
organisées. 
 
L'accès des PME aux marchés pu-
blics est important et nous avons 
déjà pris certaines mesures en vue 
de l'améliorer. Les nouvelles règles 
sont applicables à partir du 1er jan-
vier et nous en mesurerons l'impact 
sur les PME ultérieurement. Grâce 
à un meilleur suivi, nous devrions 
avoir une image quasi complète de 
leur participation à partir de cette 
année. 
 
S'agissant de l'IA, nous devons ac-
compagner les PME, certainement 
les plus petites, qui manquent sou-
vent de moyens et d'expertise. Des 
guides pratiques et une campagne 
d'information permettront de favori-
ser leur compréhension des appli-
cations concrètes de l'IA. Nous ren-
forcerons notre collaboration avec 
les organisations professionnelles 
afin d'améliorer les contacts avec 
les PME. Enfin, nous suivons de 
près la mise en œuvre du règlement 
européen sur l'IA et participons acti-
vement aux discussions euro-
péennes sur les superordinateurs, 
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voorziet om AI te testen binnen een beveiligd kader. België neemt ook 
actief deel aan de Europese gesprekken over supercomputers, met bij-
zondere aandacht voor hun toegankelijkheid voor kmo's. 
 
Ons engagement is duidelijk: de lasten voor kmo's verlichten, hun toe-
gang tot economische opportuniteiten versterken en ze een gunstiger 
kader voor innovatie en groei bieden. Ik hoop dat ik daarmee al uw vra-
gen heb beantwoord, mijnheer de volksvertegenwoordiger. 
 

en accordant une attention particu-
lière à leur accessibilité pour les 
PME. 
 

03.03  Reccino Van Lommel (VB): Mevrouw de minister, het is heel 

belangrijk dat er wordt gefocust op de kmo's in ons land. Ik zei daarnet 
al dat 70 % van de bedrijven kmo's zijn. Er wordt heel vaak gekeken 
naar de grote industrie en de toekomst daarvan. Kmo's zijn echter ook 
heel belangrijk als economische motor in onze samenleving. Zonder 
kmo's zullen we het niet redden.  
 
Het is goed dat u dat allemaal wilt afstemmen met de federaties. U hebt 
heel veel gesproken over administratieve vereenvoudiging, wat uiter-
aard noodzakelijk is. Tegelijkertijd zegt u dat u het eerst moet afstem-
men in de regering. Over enkele weken zijn de beleidsnota's er. Dan zal 
een heel groot deel van dat kmo-plan vertaald moeten zijn en gedetail-
leerder opgenomen in uw beleidsnota. Dan kunnen we daarover dieper 
van gedachten wisselen. 
 
Er zijn echt wel dringende maatregelen nodig om een faillissementen-
golf te vermijden. Kmo's hebben het financieel heel moeilijk. We zien 
vaak dat de financiële reserves volledig op zijn, gelet op alles wat er in 
de voorbije jaren gebeurd is. Dat maakt ook dat ze veel moeilijker toe-
gang krijgen tot de banken voor bijkomende financieringen.  
 
Er is dus onweer op komst voor de kmo's. Het zal niet gemakkelijk zijn. 
U – en de regering in het algemeen – hebt een heel belangrijke opdracht 
in de komende maanden en jaren om ervoor te zorgen dat de kmo's 
overeind blijven. Het gaat immers economisch niet goed, zeker in de 
industrie, maar bijvoorbeeld ook in de bouwsector. Die mensen rekenen 
absoluut op u. 
 

03.03  Reccino Van Lommel (VB): 

Le gouvernement doit mettre l'ac-
cent sur les PME, car elles repré-
sentent 70 % de nos entreprises. 
Les notes de politique générale se-
ront prêtes d'ici quelques semaines 
et la majeure partie du plan PME 
devrait, dès lors, l'être également. 
Des mesures urgentes sont néces-
saires pour éviter une vague de fail-
lites. Les PME comptent sur vous. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
Le président: Madame Matz, je vous souhaite la bienvenue en commission de l'Économie.  
 
Chers collègues, étant donné le nombre de questions, vous pouvez vous référer à la question écrite pour 
avancer plus rapidement, mais ce, sans obligation. Mme Matz doit nous quitter vers 11 h 45, comme cela a 
été annoncé. 
 

04 Question de Marie Meunier à Vanessa Matz (Action et Modernisation publiques, Entreprises pu-

bliques, la Fonction publique, la Gestion immobilière de l'État, du Numérique et de la Politique scienti-
fique) sur "La désinformation et le harcèlement sur les réseaux sociaux" (56002610C) 

04 Vraag van Marie Meunier aan Vanessa Matz (Modernisering van de overheid, Overheidsbedrijven, 

Ambtenarenzaken, Gebouwenbeheer van de Staat, Digitalisering en Wetenschapsbeleid) over "De des-
informatie en het grensoverschrijdende gedrag op de sociale netwerken" (56002610C) 
 

04.01  Marie Meunier (PS): Monsieur le président, madame la ministre, 

les récentes annonces de Mark Zuckerberg concernant le changement 
de politique de modération des contenus sur Facebook ont suscité de 
vives inquiétudes, notamment en ce qui concerne l'impact de cette dé-
cision sur la lutte contre la désinformation et le harcèlement en ligne. 

04.01  Marie Meunier (PS): Mark 

Zuckerberg heeft aangekondigd dat 
de contentmoderatie gewijzigd zal 
worden en dat bepaalde bescher-
mingen op Facebook afgeschaft 
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La suppression de certaines protections pourrait notamment renforcer 
les risques de cyberharcèlement, avec des conséquences graves pour 
les victimes, en particulier les jeunes. 
 
Quel est votre avis sur ces annonces et quelles mesures envisagez-
vous face à ce changement qui pourrait exposer davantage nos ci-
toyens, notamment les plus vulnérables, à du harcèlement en ligne et à 
de fausses informations? Pouvez-vous nous fournir un bilan des phé-
nomènes de désinformation et de harcèlement sur les réseaux sociaux 
en Belgique ces dernières années et de leur impact sur notre société?  
 
Enfin, je tiens à saluer l'initiative, dans la région de Mons, de l'applica-
tion Cyber Help, qui permet de signaler et de traiter les cas de cyber-
harcèlement de manière efficace et rapide pour les jeunes dans les 
écoles. Quelle est votre position concernant de telles initiatives? Com-
ment comptez-vous répondre de manière rapide à ces problématiques 
à l'échelle nationale?  
 

zullen worden. Dat dreigt te leiden 
tot meer desinformatie en cyberpes-
ten.  
 
Hoe zult u de meest kwetsbare bur-
gers beschermen tegen fake-
nieuws? Hoe is het de jongste jaren 
gesteld met de desinformatie op so-
ciale netwerken in België? 
 
Ik ben verheugd over de lancering 
van de applicatie CyberHELP in 
Bergen, waarmee jongeren geval-
len van cyberpesten kunnen mel-
den. Wat vindt u van dergelijke ini-
tiatieven? Hoe wil u het probleem 
van cyberpesten aanpakken? 
 

04.02  Vanessa Matz, ministre: Monsieur le président, permettez-moi 

tout d'abord, comme c'est la première séance de questions, de remer-
cier l'ensemble des collègues et de vous dire à chacun et chacune 
– même s'il n'y a pas une grande audience aujourd'hui, mais je suis sûre 
que vous le transmettrez – que Lucas Hock est le référent pour le Par-
lement. Vous pouvez vous adresser à lui, mais aussi à l'ensemble de 
mon cabinet. Nous sommes à la disposition des parlementaires, de la 
majorité ou de l’opposition. 
 
J'ai été assez longtemps parlementaire pour savoir que c'était impor-
tant. J'ai dit à mon équipe que, lorsqu'un parlementaire téléphone au 
cabinet, c'est comme si c'était le roi qui téléphonait. C'est juste pour 
donner une image. Nous serons à disposition de chacun et chacune, 
parce que nous souhaitons travailler sur des sujets importants de ma-
nière constructive. 
 
Madame Meunier, vous posez des questions très importantes, qui sont 
vraiment des sujets de société. Je vous remercie d'ailleurs de permettre 
que ce débat ait lieu.  
 
C'est effectivement un revirement d'importance qui a été opéré par l'en-
treprise Meta, qui a notamment annoncé l'arrêt de son système de fact 
checking, et l'introduction d'un modèle participatif de la communauté, 
fondé sur la coopération des utilisateurs. Les raisons officielles évo-
quées par Mark Zuckerberg tournent autour de la liberté d'expression 
et de la politique actuelle de modération qui ne serait plus adaptée. 
 
Il est important de préciser que ces annonces ne concernent que la ver-
sion américaine des réseaux sociaux détenus par Meta, principalement 
Facebook et Instagram.  
 
Les utilisateurs européens ne sont donc pas affectés par cette annonce 
à court terme puisque Meta annoncé maintenir les fact checker en Eu-
rope à court terme. Pour autant, il est clair que ces décisions tiennent 
compte de la politique européenne qui s'est positionnée comme un lea-
der mondial en matière de gouvernance et de responsabilisation des 
plateformes, insistant sur la lutte contre la désinformation et la protec-
tion des utilisateurs. En effet, le règlement européen sur les services 
numériques ou Digital Services Act (DSA) impose des obligations aux 

04.02 Minister Vanessa Matz: De 

groep Meta heeft een grote bocht 
gemaakt door het factchecken stop 
te zetten en in de plaats daarvan te 
werken met een systeem van com-
munity notes, zogezegd om meer 
ruimte te laten voor vrijheid van me-
ningsuiting. Deze aankondigingen 
hebben alleen betrekking op de 
Amerikaanse versie van Meta's so-
ciale netwerken: vooralsnog wordt 
er in Europa nog wel gefactcheckt. 
 
De Europese Unie vervult een voor-
trekkersrol op het gebied van gover-
nance en de responsabilisering van 
platformen en hecht in die hoeda-
nigheid veel belang aan de bestrij-
ding van desinformatie. Krachtens 
de Digital Services Act (DSA) wor-
den er online tussenliggende ver-
plichtingen opgelegd, die ertoe 
strekken de verspreiding van ille-
gale content te voorkomen.  
 
De zeer grote platformen moeten 
jaarlijks een evaluatie uitvoeren van 
de systemische risico's die verbon-
den zijn aan het gebruik van hun 
diensten, met name inzake desin-
formatie. Vervolgens moeten er 
maatregelen genomen worden die 
in het raam van een onafhankelijke 
audit tegen het licht gehouden moe-
ten worden. 
 
De supervisie van de grote online-
platformen is een bevoegdheid van 
de Europese Commissie, die met 
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intermédiaires en ligne dont les plateformes qui sont utilisées pour dif-
fuser du contenu en ligne. Ce règlement liste une vingtaine d'obligations 
de diligence raisonnable visant à éviter autant que possible la propaga-
tion du contenu défini comme illégal par les réglementations euro-
péennes ou nationales. 
 
De très grandes plateformes en ligne comptant plus de 45 millions d'uti-
lisateurs mensuels doivent aussi réaliser une évaluation annuelle des 
risques systémiques liés à l'utilisation de leurs services, pouvant notam-
ment inclure la désinformation. À la suite de cette analyse, des mesures 
d'atténuation des risques doivent être mises en place, le tout, analyses 
et mesures devant faire l'objet d'un audit indépendant. La supervision 
de ces très grandes plateformes en ligne, dont Meta, relève de la com-
pétence de la Commission européenne.  
 
Le Digital Services Act exige des plateformes une modération proactive 
et une transparence accrue. Dès lors, il s'avère que Meta ne respecte 
pas les obligations prévues dans le DSA. Le cadre réglementaire pré-
voit des contrôles et, en cas de non-conformité, des amendes pouvant 
aller jusqu'à 6 % du chiffre d'affaires mondial.  
 
Au niveau belge, en cas de non-respect du règlement du DSA, j’invite 
les utilisateurs à signaler les manquements des plateformes – contenus 
illicites, manque de transparence de l'algorithme –et à adresser une 
plainte auprès de l’IBPT. Pour mettre fin au cyberharcèlement et à la 
désinformation, il est nécessaire d'identifier et de signaler les faits. Pour 
vos autres demandes, je vous renvoie vers ma collègue ministre de la 
Justice, qui est compétente dans les domaines notamment du droit pé-
nal, des libertés et des droits fondamentaux.  
 

name via de DSA uitgeoefend 
wordt. Blijkbaar neemt Meta de in 
de DSA opgenomen verplichtingen 
niet in acht en riskeert dat bedrijf 
boetes die kunnen oplopen tot 6 % 
van de wereldwijde omzet.  
 
In België worden de gebruikers er-
toe opgeroepen om illegale content 
en het gebrek aan transparantie van 
het algoritme te melden door een 
klacht in te dienen bij het BIPT.  
 
Voor de andere vragen verwijs ik u 
naar de minister van Justitie.  
 

04.03  Marie Meunier (PS): Merci beaucoup, madame la ministre, pour 

vos réponses et pour votre accessibilité. Nous en prenons bien note et 
évidemment, nous reviendrons vers le cabinet, parce que ce sont effec-
tivement des sujets importants, des sujets de société qui nous tiennent 
à cœur. Il est vrai que ces annonces concernent actuellement unique-
ment l'Amérique, mais je crains quand même qu'à terme, ces décisions 
aient un impact sur l'Europe. Je crains qu’elles soient prises au niveau 
de Meta Europe. Je ne sais pas si vous avez d'ailleurs eu l'occasion de 
le vivre sur vos propres réseaux sociaux, mais il est vrai que, depuis 
l'investiture de Trump, mon réseau social Facebook et Instagram a dé-
cidé de suivre automatiquement le Facebook du président américain et 
de son vice-président.  
 
C'est le cas sur Instagram également. D'autres citoyens belges ont vécu 
la même chose que moi. Nous nous rendons compte que des décisions 
prises sur le territoire américain ont des effets sur le territoire européen. 
J'espère que vous continuerez à militer, comme vous l'avez expliqué. Il 
en va de la sécurité de nos concitoyens.  
 

04.03  Marie Meunier (PS): De 

aangekondigde wijzigingen betref-
fen de Verenigde Staten, maar ik 
vrees dat deze beslissingen op ter-
mijn ook een impact zullen hebben 
op Europa. Ik hoop dat u zult blijven 
opkomen voor de veiligheid van de 
burgers.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

05 Question de Marie Meunier à Vanessa Matz (Action et Modernisation publiques, Entreprises pu-

bliques, la Fonction publique, la Gestion immobilière de l'État, du Numérique et de la Politique scienti-
fique) sur "Les arnaques en ligne" (56002611C) 

05 Vraag van Marie Meunier aan Vanessa Matz (Modernisering van de overheid, Overheidsbedrijven, 

Ambtenarenzaken, Gebouwenbeheer van de Staat, Digitalisering en Wetenschapsbeleid) over "Internet-
oplichting" (56002611C) 
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05.01  Marie Meunier (PS): Madame la ministre, les arnaques en ligne, 

souvent faites par des escrocs usurpant des identités de personnes cé-
lèbres, suscitent de plus en plus d'inquiétudes. Ces pratiques exploitent 
la solitude, la vulnérabilité et la confiance des victimes, engendrant des 
conséquences dramatiques, tant sur le plan financier que sur le plan 
psychologique. 
 
Il y a quelques semaines, l'émission Sept à huit a mis en lumière le cas 
d'Anne, une Française qui a été escroquée de 800 000 euros par un 
individu qui prétendait être Brad Pitt. En Belgique, des histoires simi-
laires se multiplient, à l'image d'une septuagénaire de la région de Mons 
qui a été piégée par un escroc se faisant passer pour un ingénieur ma-
ritime. Cette personne, sous le coup de la manipulation, a contracté un 
prêt de 15 000 euros et est aujourd'hui amenée à rembourser 600 euros 
par mois jusqu'en 2030. Une somme insoutenable pour quelqu'un qui 
touche une pension mensuelle de 1 500 euros. 
 
Face à cette situation alarmante et à la vulnérabilité d'une partie de la 
population face à ce phénomène de plus en plus fréquent, je souhaite-
rais savoir quelles actions concrètes vous comptez entreprendre pour 
sensibiliser la population aux dangers des arnaques en ligne, en parti-
culier les personnes plus âgées ou plus vulnérables, qui sont souvent 
les cibles privilégiées de ces escrocs. 
 
Avez-vous entamé une réflexion en vue d'instaurer des mécanismes 
pour signaler et traquer ces escrocs opérant souvent depuis l'étranger? 
Votre prédécesseur avait annoncé vouloir mettre au point une signalé-
tique européenne pour lutter contre les faux profils. Êtes-vous sur la 
même longueur d'onde et êtes-vous en mesure de nous dire où en est 
ce projet?  
 

05.01  Marie Meunier (PS): Er 

heerst steeds meer bezorgdheid 
over gevallen van internetoplichting 
waarbij oplichters zich de identiteit 
van bekende personen aanmeten 
om misbruik te maken van de 
kwetsbaarheid van slachtoffers. De 
financiële en psychologische gevol-
gen zijn vaak dramatisch. Er zijn tal-
rijke gevallen zoals dat van Anne, 
een Française die opgelicht werd 
door een nep Brad Pitt. In België 
ging een zeventiger een lening van 
15.000 euro aan voor een oplichter.  
 
Hoe zult u de kwetsbaarste perso-
nen bewustmaken van de risico's? 
Onderzoekt u mogelijkheden om 
zulke oplichters, die vaak vanuit het 
buitenland opereren, aan te geven 
en op te sporen? Overweegt u, net 
als uw voorganger, een Europees 
meldsysteem om die nepprofielen te 
bestrijden? Hoever staat dat pro-
ject? 
 

05.02  Vanessa Matz, ministre: Madame la députée, avec l'essor des 

technologies telles que l'intelligence artificielle, la création de médias 
synthétiques, d'images, de vidéos, de textes ou de séquences audio 
générés par l'intelligence artificielle s'est démocratisée. Si ces outils font 
l'objet d'applications positives et sont synonymes de révolution dans 
certains secteurs, ils sont également exploités par des criminels pour 
des arnaques en ligne menaçant la sécurité des données personnelles, 
les transactions financières et la confiance publique. 
 
La sensibilisation joue un rôle crucial pour prévenir l'utilisation criminelle 
des médias synthétiques et alerter le grand public. Le Centre pour la 
Cybersécurité Belgique (CCB) a mis en place plusieurs initiatives pour 
sensibiliser la population aux dangers en ligne, en accordant une atten-
tion particulière aux groupes vulnérables tels que les personnes âgées 
et les jeunes. Le CCB gère également la plateforme Safeonweb, qui 
fournit des informations et des conseils sur différentes formes de cyber-
criminalité, y compris les escroqueries en ligne. 
 
Ces informations sont diffusées par le biais de plusieurs canaux tels que 
le site Safeonweb, qui contient des explications claires et des conseils 
pratiques, ainsi que les réseaux sociaux Facebook et Instagram ou en-
core l'application Safeonweb, qui permettent d'atteindre un très large 
public. 
 
Afin de sensibiliser les plus jeunes, le CCB met gratuitement à disposi-
tion des enseignants du matériel pédagogique qui les aide à informer 

05.02 Minister Vanessa Matz: Cri-

minelen maken misbruik van de 
technologische ontwikkelingen op 
het vlak van kunstmatige intelligen-
tie en de mogelijkheid om daarmee 
deepfakes, teksten en geluidsfrag-
menten te genereren, om mensen 
online op te lichten. Dat vormt een 
bedreiging voor de veiligheid van 
persoonsgegevens en financiële 
verrichtingen, evenals voor het ver-
trouwen van de burger. Bewustma-
king is van cruciaal belang om het 
grote publiek te waarschuwen. 
Daarom heeft het Centrum voor Cy-
bersecurity België (CCB) een aantal 
initiatieven genomen met bijzon-
dere aandacht voor ouderen en jon-
geren. Het CCB beheert het plat-
form Safeonweb, dat praktische tips 
geeft tegen cybercriminaliteit, en is 
aanwezig op sociale media om een 
breed publiek te bereiken. 
 
Het CCB stelt pedagogisch materi-
aal over risico's zoals phishing en 
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les jeunes internautes des risques en ligne, tels que le phishing ou le 
cyberharcèlement. Pour se protéger, il faut aussi acquérir de nouveaux 
réflexes et repérer les signaux d'alerte, vérifier les appels ou messages 
suspects, se méfier des urgences financières et vérifier l'authenticité 
des contenus en effectuant par exemple des recherches d'images in-
versées.  
 
En plus des campagnes de sensibilisation, le CCB a mis en place le 
Belgium Anti Phishing Shield. Ce système avertit les internautes belges 
lorsqu'ils cliquent sur des pages web frauduleuses. Ils sont alors rediri-
gés vers une page d'avertissement les informant du danger potentiel. 
En 2024, le CCB a reçu plus de 9 millions de messages, ce qui repré-
sente environ 25 000 messages par jour. La page d'avertissement a été 
envoyée plus de 240 millions de fois l'année dernière.  
 
En cas de suspicion de contenu frauduleux, les utilisateurs peuvent si-
gnaler les contenus susceptibles d'être des deepfake ou autres fraudes 
à l'adresse email suspect@safeonweb.be.  
 
Votre question sur la traque de ces arnaques relève également des 
autorités judiciaires. Pour lutter contre la fraude en ligne, je ne me con-
centrerai pas uniquement sur la proposition émise sous la présidence 
belge visant la certification optionnelle des comptes en ligne. En effet, 
le signalement et la traque de ces arnaques et de leur auteur nécessite 
une bonne coordination entre tous les acteurs belges.  
 
Nous travaillons actuellement à la mise en place d'un plan national d'ac-
tion contre la fraude en ligne, qui vise à améliorer la prévention, la sen-
sibilisation et l'accompagnement des victimes. Cela permettra une meil-
leure coordination entre les acteurs concernés tels que le SPF Écono-
mie, l'Autorité des services et marchés financiers (FSMA), les banques, 
l'Institut belge des services postaux et des télécommunications (IBPT), 
le CCB et les autorités judiciaires pour faciliter le signalement et la 
traque des fraudeurs, y compris ceux qui opèrent depuis l'étranger.  
 
Ce plan prévoit également la mise en place de mécanismes structurés 
pour déterminer les priorités et garantir une coordination efficace, ce qui 
inclut la collecte et le partage d'informations essentielles sur les mé-
thodes de fraude, afin de renforcer la lutte contre ces pratiques. Ce plan 
est actuellement en phase de développement.  
 

cyberpesten ter beschikking van 
leerkrachten. Om zich te bescher-
men moet men bepaalde reflexen 
verwerven, waarschuwingssignalen 
herkennen, op zijn hoede zijn voor 
financiële noodsituaties en de au-
thenticiteit van inhoud controleren. 
 
Het CCB heeft ook het Belgian Anti-
Phishing Shield (BAPS) gelan-
ceerd: dat waarschuwt internetge-
bruikers als ze naar frauduleuze 
webpagina's surfen. In 2024 heeft 
het CCB meer dan 9 miljoen berich-
ten ontvangen en werd de waar-
schuwingspagina meer dan 240 mil-
joen keer verstuurd. Gebruikers 
kunnen verdachte inhoud melden 
op het e-mailadres verdacht@safe-
onweb.be. 
 
Onder het Belgische voorzitter-
schap van de Raad van de Euro-
pese Unie werd er een voorstel uit-
gebracht voor de optionele  
certificering van onlineaccounts. 
 
We werken een nationaal actieplan 
uit om onlinefraude te bestrijden. 
Dat zal zorgen voor een betere pre-
ventie en een betere begeleiding 
van slachtoffers en het zal ook een 
betere coördinatie mogelijk maken 
tussen de verschillende actoren 
(FOD Economie, FSMA, BIPT en 
gerechtelijke overheden) om het 
signalement van fraudeurs te facili-
eren, ook als ze vanuit het buiten-
land actief zijn. Het actieplan voor-
ziet ook in mechanismen om priori-
teiten te bepalen en een doeltref-
fende coördinatie te garanderen, 
waaronder ook het verzamelen en 
delen van informatie over fraudeme-
thoden. 
 

05.03  Marie Meunier (PS): Madame la ministre, je vous remercie pour 

vos réponses. 
 
Les chiffres que vous nous communiquez sont quand même assez pré-
occupants et impressionnants. Je note le plan national d'action contre 
les fraudes en ligne. C'est très bien, mais je pense qu'il faut aller très 
vite parce que l'évolution des escroqueries en ligne est rapide, notam-
ment grâce à l'intelligence artificielle, mais nous y reviendrons. Il s'agit 
ici de protéger les personnes les plus vulnérables. Nous y serons donc 
très attentifs.  
 

05.03  Marie Meunier (PS): Het na-

tionaal actieplan tegen onlinefraude 
is een goede zaak, maar we moeten 
zeer snel te werk gaan omdat ook 
de vormen van oplichting snel evo-
lueren. We moeten de meest 
kwetsbaren beschermen. 
 

L'incident est clos. 
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Het incident is gesloten. 

 

06 Question de Marie Meunier à Vanessa Matz (Action et Modernisation publiques, Entreprises pu-

bliques, la Fonction publique, la Gestion immobilière de l'État, du Numérique et de la Politique scienti-
fique) sur "Le "Sharenting"" (56002612C) 

06 Vraag van Marie Meunier aan Vanessa Matz (Modernisering van de overheid, Overheidsbedrijven, 

Ambtenarenzaken, Gebouwenbeheer van de Staat, Digitalisering en Wetenschapsbeleid) over "Sharen-
ting" (56002612C) 
 

06.01  Marie Meunier (PS): Madame la ministre, le phénomène du 

Sharenting, qui consiste en la publication par les parents de photos ou 
vidéos de leurs enfants sur les réseaux sociaux, permet parfois de gé-
nérer du trafic et des revenus via les réseaux sociaux et cela soulève 
de graves enjeux éthiques et de protection de l'image et des données. 
Selon une étude, 50 % des images diffusées sur des forums pédocrimi-
nels proviendraient de contenus initialement publiés par les parents 
eux-mêmes. De plus, près de 40 % des adolescents déclarent avoir été 
trop exposés en ligne par leurs parents sans consentement préalable.  
 
Face à ces risques, quelles mesures spécifiques comptez-vous prendre 
pour sensibiliser les parents aux dérives du Sharenting et protéger 
l'image des enfants sur les réseaux sociaux? Dans quelle mesure 
comptez-vous agir en collaboration avec les plateformes pour limiter 
cette pratique? 
 

06.01  Marie Meunier (PS): Sha-

renting, het delen door ouders van 
foto's of video's van hun kinderen op 
de sociale media, roept ernstige 
ethische vragen op. Naar verluidt 
zou de helft van de beelden die via 
pedocriminele fora verspreid wor-
den, afkomstig zijn van content die 
oorspronkelijk door de ouders zelf 
gepubliceerd werd. 
 
Welke specifieke maatregelen zult u 
nemen om ouders bewust te maken 
van de gevaren van sharenting? 
Zult u samenwerken met de plat-
forms om aan deze praktijk paal en 
perk te stellen? 
 

06.02  Vanessa Matz, ministre: Merci, madame la députée pour cette 

question qui est de nouveau très au cœur de l'actualité et des phéno-
mènes de société face auxquels nous devons rester unis pour lutter 
contre ceux-ci. L'avènement des réseaux sociaux et le développement 
de l'intelligence artificielle et des deep fake engendre de profonds bou-
leversements auxquels nous n'avons pas été préparés au sein de la 
société. 
 
Publier des photos de ses enfants est devenu un geste naturel fait avec 
bienveillance. Toutefois, une image partagée peut être, comme vous 
l'avez dit, réutilisée bien trop facilement et dès lors circuler au-delà de 
son contenu initial. De manière générale, le grand public méconnaît les 
risques engendrés par le partage d'images en ligne ainsi que les solu-
tions qui existent pour limiter ces risques. Un régime d'interdiction ne 
constitue toutefois pas une solution et s'opposerait à la liberté d'expres-
sion de chacun. 
 
Des solutions existent donc pour parer ou limiter ces risques: s'informer 
sur les pratiques des réseaux sociaux que l'on fréquente; éviter le par-
tage public; restreindre l'accès des applications à certaines données; 
en discuter avec ses enfants en fonction de leur âge et de leur degré de 
maturité; faciliter l'exercice du droit à l'oubli. Sur ce plan, le maître-mot 
est la sensibilisation, c'est pourquoi, en m'appuyant sur l'expérience 
d'acteurs engagés tels que Child Focus et l'expertise de l'Autorité de 
protection des données et de la Computer Crime Unit, je souhaite pour-
suivre les efforts de sensibilisation auprès des parents pour les aider à 
protéger la vie privée de leurs enfants et à mieux comprendre les enjeux 
du partage en ligne. Pour votre information, le site internet Safeonweb 
référence également du matériel pédagogique à destination des écoles 
primaires et secondaires permettant de sensibiliser les enfants aux cy-
ber-risques tels que le sexting, la protection de la vie privée et l'usage 

06.02 Minister Vanessa Matz: De 

sociale netwerken en kunstmatige 
intelligentie zorgen voor een maat-
schappelijke omwenteling. Een ge-
deelde afbeelding kan al te gemak-
kelijk hergebruikt worden. Het grote 
publiek is zich vaak niet bewust van 
de gevaren die er verbonden zijn 
aan het online delen van afbeeldin-
gen. Het delen van afbeeldingen 
verbieden zou echter in strijd zijn 
met de vrijheid van meningsuiting. 
Er bestaan oplossingen, zoals het 
zich informeren over de praktijken 
van de netwerken, het beperken 
van de toegang van de apps tot be-
paalde gegevens, het sensibiliseren 
van kinderen en het faciliëren van 
de toepassing van het recht om ver-
geten te worden. 
 
In samenwerking met Child Focus, 
de Gegevensbeschermingsautori-
teit en de Computer Crime Unit blijf 
ik de ouders sensibiliseren. Safeon-
web.be reikt lesmateriaal aan waar-
mee kinderen gesensibiliseerd kun-
nen worden voor cyberrisico's. 
 
Momenteel staat het CCB samen 
met het BIPT in voor de toekenning 
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sécurisé des outils numériques. 
 
Les plates-formes ont également une responsabilité à cet égard. J'abor-
derai ce sujet mais aussi d'autres inquiétudes liées à une utilisation ex-
cessive des réseaux sociaux dans le dialogue que je tiendrai avec l'en-
semble des acteurs privés. 
 
Une procédure est déjà prévue dans le cadre du Digital Services Act, 
par laquelle le CCB coordonne actuellement, avec l'IBPT, l'octroi d'un 
statut de trusted flagger à un certain nombre de services et d'organisa-
tions en Belgique. Ces signaleurs de confiance ont un cadre légal spé-
cifique pour signaler aux fournisseurs de plates-formes en ligne des 
contenus potentiellement illicites, afin de permettre à ces dernières de 
les évaluer et de les supprimer le cas échéant.  
 
Par ailleurs, la Belgique s'investit au niveau européen pour garantir les 
droits des enfants dans l'environnement numérique, notamment à tra-
vers son engagement dans les négociations sur le règlement CSAM. 
Ce règlement vise à détecter et prévenir ces abus, tout en renforçant la 
protection des enfants contre les pratiques en ligne nuisibles. Ce règle-
ment soulève d'importantes questions dont je discuterai avec le ministre 
de l'Intérieur. 
 
La Commission européenne a mis en place une mesure temporaire jus-
qu'au 3 avril 2026 afin de permettre aux fournisseurs d'accès à Internet 
et aux plates-formes en ligne de détecter volontairement les contenus 
liés à l'exploitation sexuelle des enfants. Cette mesure vise à lutter 
contre les images et vidéos représentant des abus sexuels sur des en-
fants en ligne, un problème préoccupant auquel des pratiques comme 
le Sharenting peuvent contribuer si les images partagées sont détour-
nées ou mal utilisées. Cette approche permet aux fournisseurs d'accès 
à internet et aux plates-formes de repérer et signaler les contenus sus-
pects aux autorités compétentes, comme Child Focus en Belgique. 
 
Bien que l'application soit volontaire, cette mesure permet une réaction 
rapide pour supprimer les contenus nuisibles, renforçant ainsi la sécu-
rité des enfants en ligne. 
 

van de status van trusted flagger 
(betrouwbare rapporteur) aan een 
aantal organisaties in ons land, die 
mogelijk illegale content kunnen 
melden bij de aanbieders van on-
lineplatformen. 
 
Bovendien zet België zich op Euro-
pees niveau in om de rechten van 
de kinderen in de digitale wereld te 
waarborgen, met name in het kader 
van de CSAM-verordening. 
 
De Europese Commissie heeft een 
tijdelijke maatregel ingevoerd waar-
door internetproviders en online-
platformen op vrijwillige basis con-
tent kunnen detecteren die verband 
houdt met seksuele uitbuiting van 
kinderen en daarvan bij de be-
voegde overheden, zoals Child Fo-
cus, melding kunnen maken. Hoe-
wel de maatregel geen verplichtin-
gen inhoudt, maakt hij het mogelijk 
om snel schadelijke content te ver-
wijderen en zo de online veiligheid 
van kinderen te versterken. 
 

06.03  Marie Meunier (PS): Merci madame la ministre pour vos ré-

ponses.  
 
Je pense qu'il faut vraiment distinguer le type de publication, c'est-à-
dire d'une part les publications qui sont postées par des parents pour 
témoigner de leur fierté à l'égard de leurs enfants et, d'autre part, les 
publications qui sont postées par des parents et qui génèrent un revenu. 
Il ne s'agit pas d'interdire, même si la publication de contenus qui offrent 
un revenu aux parents est selon moi discutable. Il convient, dès lors, de 
fixer des limites. 
 
En tout état de cause, dans les deux cas, il faut protéger les enfants et, 
comme vous le dites, sensibiliser les parents et les informer. Nous res-
terons donc attentifs à la suite de ce dossier. 
 

06.03  Marie Meunier (PS): Soms 

posten ouders foto's of filmpjes om 
te tonen hoe trots ze zijn op hun kin-
deren, en soms zijn dergelijke posts 
een verdienmodel voor ouders. Het 
is niet de bedoeling om dit te verbie-
den, wel om duidelijke grenzen te 
trekken. Hoe dan ook moeten de 
kinderen beschermd worden.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

07 Question de Sophie Thémont à Vanessa Matz (Action et Modernisation publiques, Entreprises pu-
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bliques, la Fonction publique, la Gestion immobilière de l'État, du Numérique et de la Politique scienti-
fique) sur "Les "Data Brokers Files"" (56002683C) 

07 Vraag van Sophie Thémont aan Vanessa Matz (Modernisering van de overheid, Overheidsbedrijven, 

Ambtenarenzaken, Gebouwenbeheer van de Staat, Digitalisering en Wetenschapsbeleid) over "De 'Data 
Brokers Files'" (56002683C) 
 

07.01  Sophie Thémont (PS): Madame la ministre, je tenais à vous 

remercier pour ce que vous avez dit en ouverture de la commission. 
 
Ce 12 février, un collectif de neuf médias, dont Le Monde, a publié une 
enquête sur les "Data Brokers Files". Ces data brokers sont des entre-
prises spécialisées dans la collecte, la vente et la revente de données 
personnelles à des fins publicitaires. 
 
Ce qui frappe tout d'abord, c'est le caractère massif de la collecte de 
données. Le file qui sert de matériau à l'enquête est un échantillon d'une 
base de données d'une entreprise, collecté en un jour. Or qu'y trouve-t-
on? Des informations sur 47 millions d'appareils dans 137 pays, ainsi 
que 380 millions de coordonnées géographiques collectées par 
39 500 applications. 
 
Un deuxième élément est la limite du consentement comme fondement 
juridique à la collecte de données. Les journalistes prennent l'exemple 
de Marie-Claire, qui a téléchargé l'application "Candy Crush": elle était 
bien loin de se douter que c'est une porte dérobée pour collecter ses 
données. 
 
Un troisième élément est le caractère sensible des données. Dans 
l'échantillon de DataStream, on trouve des applications confession-
nelles permettant de lire la Bible ou le Coran, des applications dans le 
domaine de la santé ou des sites de rencontres réservés à la commu-
nauté LGBT. 
 
L'usage des données pose également question. En théorie, elles sont 
collectées à des fins publicitaires. Il existe, par exemple, un marché à 
enchères en temps réel: chaque fois qu'un encart publicitaire est dispo-
nible sur l'écran d'un internaute, un appel d'offre est émis aux annon-
ceurs potentiels. Mais ce n'est pas tout, grâce à ces fichiers, certaines 
sociétés vendent directement à des États – notamment à des services 
d'enquête – des outils de géolocalisation et de surveillance. 
 
Madame la ministre, avez-vous pris connaissance de ces "Data Brokers 
Files"? Avez-vous demandé une analyse de ces informations à la lu-
mière des règlementations en vigueur? Quelle a été votre réaction?   
 
Pouvez-vous rappeler les droits de l'internaute en matière de collecte et 
d'utilisation de ses données personnelles? Comment peut-il savoir 
quelles informations sont collectées et à qui elles sont transmises? 
Peut-il limiter les données qu'il partage et demander à les faire effacer?   
 
Des mesures sont-elles prévues pour encadrer l'activité des data bro-
kers? Si oui, lesquelles? 
 

07.01  Sophie Thémont (PS): Data 

brokers of gegevensmakelaars zijn 
bedrijven die gespecialiseerd zijn in 
de grootschalige inzameling en de 
doorverkoop van persoonsgege-
vens. De hoeveelheid gegevens is 
gigantisch. Mensen zijn zich er niet 
steeds van bewust dat ze toestem-
ming geven voor de inzameling van 
hun gegevens, die soms gevoelig 
zijn omdat ze iemands godsdienst, 
seksuele geaardheid of gezond-
heidstoestand kunnen onthullen.  
 
Tot slot worden deze gegevens in 
theorie voor publicitaire doeleinden 
gebruikt, waarbij de beschikbare 
ruimte op het scherm van een inter-
netgebruiker in real time geveild 
wordt. Volgens een onderzoek van 
Le Monde worden geolokalisatie- en 
surveillancetools echter door be-
paalde bedrijven rechtstreeks aan 
landen doorverkocht.  
 
Hebt u een analyse van die 
informatie gevraagd? Kunt u in 
herinnering brengen welke rechten 
een internetgebruiker heeft op het 
vlak van de inzameling en het 
gebruik van zijn gegevens? Hoe kan 
men te weten komen welke 
informatie er verzameld wordt en 
met wie ze gedeeld wordt? Kan men 
de gedeelde gegevens beperken en 
laten deleten? Welke maatregelen 
worden er genomen om de 
activiteiten van data brokers te 
reguleren?   
 

07.02  Vanessa Matz, ministre: Madame la députée, merci pour votre 

question.  
 
J'ai effectivement pris connaissance de l'existence des "Data Brokers 
Files". Neuf médias ont enquêté sur ceux-ci, dont le journal Le Monde 

07.02 Minister Vanessa Matz: Een 

mediacollectief, waartoe onder 
meer Le Monde behoort, heeft toe-
gang gekregen tot de gegevens van 
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en France ainsi que des médias allemands, suisses, américains, norvé-
giens et néerlandais. Les journalistes ont eu accès à l'ensemble des 
données de l'entreprise DataStream Group, un courtier en données 
américain, qui les collectait pour les vendre à ses clients. 
 
Or les autorisations de collecter les données que nous donnons aux 
applications pour la publicité, la géolocalisation, les services de vente, 
de météo, de santé, de presse ou de jeux vidéo, se retrouvent cumulées 
ensemble dans un même fichier proposé à la vente par ces brokers, 
avec le même identifiant de notre téléphone, au risque d'en dire beau-
coup sur nous: notre identité, notre sexualité, l'adresse précise de notre 
domicile, nos trajets quotidiens ou notre lieu de travail.  
 
La collecte de données pour les data brokers est encadrée par le 
RGPD. Le RGPD autorise la collecte de données à des fins de marke-
ting direct mais l'encadre de manière très stricte. La personne concer-
née doit donner son consentement après avoir été préalablement infor-
mée des différentes finalités de la collecte. La personne concernée doit, 
qui plus est, donner un consentement distinct pour chaque finalité. Ce 
consentement doit être explicite et spécifique s'il s'agit de données po-
litiques, médicales, sexuelles, religieuses.  
 
Le responsable du traitement doit donc informer la personne concernée 
en précisant qui est le responsable du traitement, quelles sont les diffé-
rentes finalités du traitement et quels sont les destinataires des don-
nées.  
 
Le responsable de traitement peut également collecter des données à 
des fins de marketing direct sans le consentement de la personne con-
cernée. Mais dans ce cas, il doit prouver que la personne concernée 
peut raisonnablement s'attendre à un tel traitement, que les données 
collectées ne sont pas conservées pour une durée illimitée dans le 
temps et que les données sensibles ne sont pas traitées. À défaut, le 
traitement est considéré comme illégal. 
 
Les autorités de protection des données européennes ont déjà sanc-
tionné des applications qui ne distinguaient pas suffisamment les diffé-
rentes finalités et ne mettaient pas suffisamment en évidence la possi-
bilité pour la personne concernée de refuser le traitement des données 
à des fins de marketing direct. 
 
Le cadre législatif et institutionnel existe pour encadrer les data brokers 
mais la pratique, et notamment l'enquête que vous citez, montre que 
cela doit encore être amélioré, notamment en renforçant le contrôle de 
ces activités. 
 
La personne dont les données sont collectées a un droit à l’information 
mais aussi à l’accès à ses données et à leur correction. Le responsable 
de traitement doit donc informer la personne concernée de chaque fi-
nalité et, pour chaque finalité, quelles sont les données communiquées 
et à qui. 
 
C’est le motif pour lequel le responsable de traitement a l’obligation de 
distinguer sur son site le consentement pour la collecte de données par 
cookies fonctionnels, nécessaires au fonctionnement du site, de celui 
pour les cookies non-fonctionnels, qui autorisent le responsable de trai-
tement à traiter les données à des fins de marketing direct.  
 

Datastream Group, een Ameri-
kaanse data broker. 
 
De toestemming die we geven voor 
applicaties worden samengevoegd 
in één bestand, dat te koop wordt 
aangeboden door zulke data bro-
kers, samen met onze telefooniden-
tificatiecode, waardoor het risico be-
staat dat er veel informatie over ons 
bekend wordt. 
 
Het verzamelen van gegevens voor 
direct marketing is volgens de AVG 
toegestaan, maar er worden daarin 
strenge regels gesteld: de betrok-
kene moet toestemming geven voor 
elk van de doeleinden waarvoor de 
gegevens worden verzameld; er 
moet uitdrukkelijke en specifieke 
toestemming gegeven worden wan-
neer het gegevens betreft in ver-
band met politieke opvattingen, ge-
zondheid, seksueel gedrag of de 
seksuele geaardheid en religieuze 
of levensbeschouwelijke overtuigin-
gen. De verwerkingsverantwoorde-
lijke moet de betrokkene informeren 
wie de verwerkingsverantwoorde-
lijke is, wat de doeleinden van de 
gegevensverwerking zijn en voor 
wie de gegevens bestemd zijn. 
 
Als de verwerkingsverantwoorde-
lijke de gegevens zonder  
toestemming van de betrokkene wil 
verwerken, moet hij aantonen dat 
de betrokkene redelijkerwijs kan 
verwachten dat de gegevens op een 
dusdanige manier verwerkt worden 
dat ze niet voor onbepaalde tijd wor-
den bewaard en dat gevoelige ge-
gevens niet worden verwerkt. Als dit 
niet het geval is, wordt de verwer-
king als onrechtmatig beschouwd. 
 
De Europese gegevensbescher-
mingsautoriteiten hebben al sanc-
ties opgelegd voor applicaties waar-
bij er niet voldoende onderscheid 
gemaakt werd tussen de doeleinden 
en er niet voldoende gewezen werd 
op de mogelijkheid om gegevens-
verwerking ten behoeve van direct 
marketing te weigeren. 
 
Er bestaat een wettelijk en institutio-
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En cas de refus des cookies non fonctionnels, le responsable de traite-
ment ne peut revendre des données à des fins de marketing direct. Pour 
rappel et selon le RGPD, les gens ont le droit de s’opposer à ce qu’on 
traite leur données à des fins de marketing direct.  
 
Le RGPD encadre déjà les activités des data brokers mais cet encadre-
ment doit être amélioré. À cet égard, je travaille avec mes homologues 
européens sur un règlement complémentaire au RGPD qui améliorera 
la coopération entre les autorités de protection des données des diffé-
rents États membres et renforcera le contrôle des data brokers et autres 
collecteurs de données. 
 

neel kader om data brokers te regu-
leren, maar de praktijk en het door u 
vermelde onderzoek wijzen uit dat 
er nog ruimte is voor verbetering, 
met name door de controle aan te 
scherpen. 
 
Iedereen moet toegang hebben tot 
zijn persoonlijke gegevens en deze 
kunnen laten corrigeren. De verwer-
kingsverantwoordelijke moet het on-
derscheid tussen functionele coo-
kies (noodzakelijk voor de werking 
van de site) en niet-functionele coo-
kies, die het mogelijk maken de ge-
gevens te verwerken voor direct-
marketingdoeleinden, duidelijk tot 
uiting laten komen. Als dergelijke 
cookies geweigerd worden, kunnen 
de gegevens niet voor directmarke-
tingdoeleinden doorverkocht wor-
den. 
 
Ik bereid samen met mijn Europese 
ambtgenoten een aanvullende ver-
ordening op de AVG voor, waarmee 
we de samenwerking tussen de ge-
gevensbeschermingsautoriteiten 
van de lidstaten willen verbeteren 
en de controle op de data brokers 
willen versterken. 
 

07.03  Sophie Thémont (PS): Madame la ministre, je vous remercie 

pour votre réponse très complète.  
 
Un cadre législatif existe mais dans la pratique, on se rend compte que 
c’est autre chose. Je suis aussi sur "Candy Crush" mais on ne fait pas 
toujours attention à l’utilisation des données qui pourraient être collec-
tées.  
 
Je suis en tout cas heureuse d’entendre que vous comptez travailler 
avec vos homologues européens sur un nouveau règlement pour ren-
forcer cette protection. Je ne manquerai pas de revenir vers vous sur 
l’état d’avancement du dossier. 
 

 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

08 Question de Sophie Thémont à Vanessa Matz (Action et Modernisation publiques, Entreprises pu-

bliques, la Fonction publique, la Gestion immobilière de l'État, du Numérique et de la Politique scienti-
fique) sur "L'enregistrement de conversations par Siri, l’assistant vocal d’Apple" (56002685C) 

08 Vraag van Sophie Thémont aan Vanessa Matz (Modernisering van de overheid, Overheidsbedrijven, 

Ambtenarenzaken, Gebouwenbeheer van de Staat, Digitalisering en Wetenschapsbeleid) over "De op-
name van gesprekken door Siri, de spraakassistent van Apple" (56002685C) 
 

08.01  Sophie Thémont (PS): Ce 13 février, une plainte et un signale-

ment ont été déposés en France contre Siri, l'assistant vocal d'Apple. 
Ils s'appuient sur des informations transmises par un lanceur d'alerte, 

08.01  Sophie Thémont (PS): Op 

13 februari werd er een klacht inge-
diend tegen Siri, de spraakassistent 
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qui a travaillé en Irlande pour un sous-traitant d'Apple. 
 
En quoi consistait son travail? À analyser chaque jour le contenu de 
sons enregistrés par des appareils tels que les iPhone. À traiter chaque 
jour 1 300 enregistrements pour "correction des transcriptions automa-
tiques" ou "étiquetage des fichiers". 
 
Selon le lanceur d'alerte, il s'agissait là d'une masse gigantesque de 
données: plusieurs dizaines, voire centaines de millions de fichiers; de 
données en grande partie enregistrées de manière accidentelle ou à 
l'insu de l'utilisateur; de données en théorie anonymisées, mais pour 
lesquelles il est assez facile, par recoupement, d'identifier l'émetteur; 
d'enregistrements souvent sensibles quant au contenu – beaucoup 
d'enregistrements d'enfants, mais aussi de personnes évoquant leur 
maladie, leurs opinions personnelles ou leur sexualité. 
 
Madame la ministre, sur le site internet de Siri, on peut lire: "Pour vos 
tâches quotidiennes, comptez sur votre voix. L'assistant intelligent qui 
protège le mieux votre vie privée. Dites simplement "Siri" ou "Dis Siri" 
pour formuler votre demande". Estimez-vous que cette campagne de 
communication est trompeuse? Avez-vous demandé une analyse? 
 
Le droit au respect de sa vie privée et de ses communications est con-
sacré au sommet de la pyramide des normes. Mais, aujourd'hui, les ob-
jets connectés, comme les smartphone ou écouteurs Bluetooth, sont 
partout. Dans les faits, il est donc difficile pour quiconque d'être certain 
à tout moment de ne pas être écouté. Quelles mesures peuvent-elles 
être prises pour y remédier? Pouvez-vous rappeler quels sont les droits 
de l'utilisateur en matière d'enregistrement vocal? Comment l'utilisateur 
peut-il se prémunir d'un enregistrement à son insu? 
 

van Apple, nadat een klokkenluider 
die in Ierland voor een onderaan-
nemer van Apple gewerkt had, infor-
matie gelekt had. Hij moest de in-
houd van door iPhones opgenomen 
geluiden analyseren en elke dag 
1.300 opnames verwerken onder 
het mom van het corrigeren van au-
tomatische transcripties of het labe-
len van bestanden. De gigantische 
massa gegevens werd vaak opge-
nomen zonder medeweten van de 
gebruikers. In theorie werden de ge-
gevens geanonimiseerd, maar het 
was niet erg moeilijk om de gebrui-
ker in kwestie te identificeren. Uit 
die opnames kwamen intieme privé-
gegevens naar boven, bijvoorbeeld 
over de aandoeningen, seksualiteit 
en persoonlijke opvattingen van de 
gebruiker.  
 
In zijn communicatiecampagne legt 
Siri de nadruk op vertrouwelijkheid. 
Is er volgens u sprake van mislei-
dende reclame? Hebt u gevraagd 
om de campagne onder de loep te 
nemen? Nu smartphones en blue-
tooth niet meer weg te denken zijn, 
kunnen we er moeilijk zeker van zijn 
dat we aan elke vorm van surveil-
lance ontsnappen. Wat valt ertegen 
te doen? Welke rechten hebben ge-
bruikers en hoe kunnen ze ervoor 
zorgen dat hun toestel geen geluid 
opneemt zonder hun medeweten? 
 

08.02  Vanessa Matz, ministre: Monsieur le président, ma réponse est 

assez longue. Je vais en donner la lecture avant de clôturer les travaux. 
Mais, si vous préférez, madame Thémont, je peux aussi vous remettre 
le texte de ma réponse, qui est très complète. Elle fait trois pages.  
 

08.02 Minister Vanessa Matz: Ik 

stel voor dat ik u mijn – vrij lange – 
antwoord schriftelijk bezorg. 
 

08.03  Sophie Thémont (PS): Oui, vous pouvez me la donner! Merci! 

 

08.03  Sophie Thémont (PS): Dat 

is goed. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

08.04  Vanessa Matz, ministre: Très bien! De même, cela ne m'ennuie pas de donner les réponses des 

questions suivantes aux députés concernés. En effet, comme nous allons avoir la présentation des notes 
d'orientation, toutes ces questions vont tomber.  
 
Le président: Madame la ministre, les réponses doivent quand même passer par le secrétariat. Je suis donc 
obligé d'énumérer chaque question et, le cas échéant, mentionner que vous avez répondu à la question par 
écrit. Vous pouvez aussi le faire par email mais les réponses doivent aussi être publiées. 
 

08.05  Vanessa Matz, ministre: Je ne dois donc pas donner toutes les réponses, mais annoncer publique-

ment que je donne les réponses au secrétariat? 
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08.06  Sophie Thémont (PS): Cela me convient! 

 

 

08.07  Vanessa Matz, ministre: Sinon, nous pouvons reporter la question à une prochaine séance, mais je 

pense qu'elles tomberont alors dans le débat sur les notes d'orientation. 
 

08.08  Sophie Thémont (PS): Madame la ministre, je pense que les réponses que vous allez donner pour-

ront, à un moment donné, servir de base pour aborder d'autres questions. Votre proposition visant à éviter 
que ces questions ne soient incluses dans les notes de politique générale est donc judicieuse. 
 

08.09  Marie Meunier (PS): À titre d'information, je suis d'accord aussi. 

 

 

Le président: Avec leur accord, les réponses écrites de la ministre aux 
questions n° 56003293C de Mme Thémont et nos 56002892C, 
56002893C, 56003189C et 56003190C de Mme Meunier, ainsi qu'aux 
questions nos 56003192C, 56003193C et 56003216C de M. Keuten se-
ront transmises au secrétariat. 
 

De voorzitter: De schriftelijke ant-
woorden van de minister op de vra-
gen nrs. 56003293C van mevrouw 
Thémont, 56002892C, 56002893C, 
56003189C en 56003190C van me-
vrouw Meunier en nrs. 56003192C, 
56003193C en 56003216C van de 
heer Keuten zullen – met het ak-
koord van de betrokken Kamer-
leden – aan het secretariaat worden 
bezorgd. 
 

La réunion publique de commission est levée à 11 h 43. 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 11.43 uur. 
 
  
  

 


